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بحران خاموش در دل بهشت زهرا
شــرق:  در حالی  که نیم قرن از افتتاح 
زهــرا می گذرد،  بهشــت  آرامســتان 
زنگ خطر کمبــود فضای دفن در این 
گورســتان بزرگ تهــران، اکنون بیش 
از هــر زمان دیگری بــه صدا درآمده. 
محمــد تاجیک، مدیرعامل ســازمان 
بهشــت زهــرا، روزهای پایانی ســال 
گذشته در اظهاراتی هشدارآمیز اعلام 
کرده بود  این مجموعه دیگر پاسخ گوی 
نیســت  پایتخت  جمعیتی  نیازهــای 
و اگــر تصمیمی فوری اتخاذ نشــود، 
تهران به زودی بــا بحرانی واقعی در 
حوزه دفــن متوفیــان مواجه خواهد 
شــد. موضوع توســعه آرامســتان ها 
در تهران، ســابقه ای طولانــی دارد. 
نخســتین بار در ابتــدای دهه ۷۰، این 
بحث در مدیریت شــهری مطرح شد 
و در هــر دوره ای، شــهرداران وعده 
احداث آرامســتان جدیــد را داده اند. 
اما بــه گفته تاجیــک، هیچ یک از این 
وعده ها به نتیجه نرسیده است. اکنون 
۵۴ سال پس از تأسیس بهشت زهرا، 
ظرفیت آن در آستانه اشباع کامل قرار 
دارد؛ در حالی که این آرامســتان فقط 
برای تأمین نیاز ۲۰ ســال آینده تهران 

طراحی شده بود.
بهشــت زهرا تاکنــون در دو نوبت 
گســترش یافتــه اســت: نخســت در 
اواســط دهه ۷۰ با افزودن ۱۱۰ هکتار 
در ناحیــه ۲  و ســپس در اواخر دهه 
۸۰ با اضافه شــدن ناحیه ۳ در مســیر 
جاده قدیم قم. با وجود این توسعه ها، 
ظرفیت دفن همچنان محدود اســت 
و اکنــون بیــش از ۶۰۰ هــزار نفر در 
این آرامســتان دفن شــده اند. به گفته 
تاجیــک، آمــار فوتی هــای روزانه از 
۱۸۶ نفر در ســال ۱۴۰۲ به ۱۹۰ نفر در 
سال ۱۴۰۳ رســیده است و پیش بینی 
می شود با رســیدن به پیک جمعیتی 
دهه شــصتی ها، این رونــد صعودی 

ادامه یابد.
اصلــی  نگرانی هــای  از  یکــی 
مدیرعامل بهشت زهرا، وضعیت دفن 
رایگان در قطعات روز اســت. به گفته 
او ۵۰ نفــر روزانه در این قطعات دفن 
می شــوند، اما این ظرفیت نیز نهایتا تا 
پایــان بهــار ۱۴۰۴ دوام خواهد آورد. 
برخی گمان می کنند که هنوز قبرهای 
خالی وجــود دارد، در حالی  که اغلب 
این قبور از قبل خریداری شده اند و در 

اختیار مدیریت سازمان نیستند.
در حالی که مدیرعامل بهشت زهرا 
هشــدار صریحی درباره بــروز بحران 
داده، شــهردار تهران، علیرضا زاکانی، 
وجود بحران را رد کرد و اظهار داشت: 
«بحرانــی به نام بحــران دفن نداریم، 
بلکه برخی افراد یا حتی همکاران ما 
مسئله را شور می کنند». زاکانی تأکید 
کــرده مجوز احــداث پنج آرامســتان 
جدید صادر شــده و عملیات تملک و 

ساخت برخی از آنها آغاز شده است.
 با وجــود اعــلام موضــع آرام از 
شورای  نایب رئیس  شــهردار،  ســوی 
شــهر تهران، پرویز سروری، رویکردی 
واقع بینانه تــر دارد. او تأکیــد کرده  با 
توجه به جمعیت بالای تهران، هرگونه 
مشــکل در دفن می توانــد به بحرانی 
جدی بدل شــود و سرعت بخشــی به 
امری  آرامســتان های جدید  ســاخت 

ضروری است.
نام گــذاری ســه آرامســتان جدید 
تحــت عنوان «بهشــت امام حســن 
مجتبی»، «حضرت معصومه» و «امام 
رضا» گامــی مقدماتی بــوده، اما این 
پروژه ها همچنــان در مرحله تصویب 
باقی مانده اند. به گفته مقامات، چهار 
نقطه اصلی به مســاحت هزارو ۳۰۰ 
آرامســتان جدید  ایجاد  بــرای  هکتار 
زیســت محیطی،  و مطالعات  انتخاب  
اجتماعی، ترافیکی و فرهنگی بر آنها 

انجام شده است.
با این حــال، هنوز رونــد تملک و 
بــا چالش هایی  اراضی  آماده ســازی 
نظیــر اختلافات مالکیتــی و تأخیر در 

تخصیص منابع همراه است.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون 
سلامت و محیط زیست شورای شهر، 
به صراحت اعــلام کرده  اگر تــا پایان 
اردیبهشت تصمیم گیری نهایی درباره 
آماده سازی آرامستان های جدید انجام 
نشــود، دفن امــوات به یــک بحران 
تمام عیار بــدل خواهد شــد. او تأکید 
کرد  فرایند آماده ســازی حداقل شش 
ماه زمــان نیــاز دارد و هرگونه تعلل، 
در آینده نزدیک  شــهروندان تهرانی را 
با مشــکلات جــدی در تدفین مواجه 

خواهد کرد.

 شرق:  گزارش حسابرسی مالی منطقه یک شهرداری تهران برای سال های 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ در صحن شــورای شهر قرائت و بررسی شد. در جریان بررسی 
گزارش های حسابرسی ایرادات مشابه زیادی در دو سال متوالی به چشم می خورد. 
ناصــر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجــه، اعلام کرد: وقتی پــروژه ای حتی 
کلنگ زنی نشــده، چگونه پیشرفت فیزیکی صددرصد دارد؟ این پرسش تنها یکی از 
ده ها مغایرتی بود که در قالب بندهای تکلیفی مطرح شــد. از پروژه های مشارکتی 
ثبت شــده بدون اجرا، تا حساب های راکد و املاک بی سند و بی متولی، شورای شهر 
بار دیگر با چهره ای از شــهرداری مواجه شد که در آن، شــفافیت قربانی تغییرات 

مکرر مدیریتی و بی توجهی ساختاری شده است.
در این گــزارش، فرایندهای مالی منطقه، از جمله نحــوه ثبت مطالبات، وضعیت 
برخی حســاب های بانکی و پروژه های مشــارکتی در دست اجرا، مورد بررسی قرار 
گرفته و پیشــنهادهایی برای به روزرسانی اطلاعات و تطبیق کامل اسناد مالی ارائه 

شده است.
سوده نجفی، رئیس کمیته سلامت شورا، با انتقاد از تغییرات مکرر مدیریتی در اداره 
کل مجامع و حسابرســی شــهرداری تهران گفت: طی ۴۲ مــاه، پنج مدیرکل تغییر 
کرده اند که این امر نشــان دهنده بی توجهی شهرداری به اهمیت حسابرسی است. 
از ابتدای شــروع به کار این دوره مدیریت شهری ابتدا آقای باقی از دی ۱۴۰۰ تا مهر 
۱۴۰۲ به مدت دو سال در این مســئولیت بودند. نفر دوم آقای هاشمی فیض آبادی 
از مهر ۱۴۰۲ تا فروردین ۱۴۰۳ در این مســئولیت قرار گرفتند. نفر ســوم آقای یزدی 
از فروردیــن ۱۴۰۳ تــا مهر ۱۴۰۳ بودند. نفــر چهارم آقای قنبریــان از مهر ۱۴۰۳ تا 
اردیبهشت ۱۴۰۴ حضور داشــتند و مدیرکل پنجم هم آقای شکری منصوب شدند. 
یعنی در حدود ۴۲ ماه مدیریت شــهری دوره ششم پنج تغییر و جابه جایی را شاهد 

بودیم. به طور میانگین هر مدیر حدود ۱۰ ماه در این مسئولیت بودند.
او ادامه داد: انتقاد بنده از این روند اســت نه از افراد. این مســئله جای سؤال دارد. 
تغییرات مداوم در این اداره کل نشــان دهنده عــدم ثبات مدیریتی در این مجموعه 
و بی توجهی شهرداری به مســئله حسابرسی است. حرمت امامزاده به متولی آن 
است. وقتی شــهرداری اهمیتی برای موضوع حسابرســی قائل نیست و این اداره 
کل را بــه اداره کل رزومه ســاز تبدیل کرده، ما چه انتظاری داریــم که این بندهای 
تکلیفی که کمیســیون زحمت می کشد در صحن قرائت می کند و تصویب می شود، 

بعدها اجرا شود؟
ســوده نجفی تأکید کرد: وقتی مدیری ثبات مدیریتی نداشته باشد، قطعا نباید از آن 
عملکردی انتظار داشــت. حدود ۱۰ ماه میانگین مدیرکل امور مجامع و حسابرسی 
بوده از ابتدای این دوره تاکنون تا مدیر بخواهد تسلط و اشراف بیشتری به موضوع 
داشــته باشــد، تغییر می کند که ایــن نشــان دهنده بی برنامــه  و بی اهمیت بودن 
شــهرداری به مسئله حسابرسی است؛ درحالی که شورا در این دوره بیشترین وقت 
خود را صرف مســئله حسابرســی کرده اســت. این موضوع تنها مختص به اداره 
کل امور مجامع و حسابرســی نیســت و ما شاهد این مســئله در سایر بخش های 

شهرداری هستیم.
ناصــر امانــی، عضو کمیســیون برنامه و بودجــه، نیز ضمن تأکیــد بر ضعف های 
ساختاری شــهرداری، گفت که برخی بندهای گزارش حسابرسی تکراری هستند و 
این مســئله، ضعف نظام مدیریتی و مالی شهرداری را عیان می کند. او تصریح کرد: 
پروژه هایی که حتی آغاز نشده اند، با پیشرفت فیزیکی ۸۵ تا صددرصد ثبت شده اند؛ 

این بی نظمی در گزارش دهی مالی است.
امانی با بیان نارضایتی از عدم ثبات مدیریتی در اداره کل امور مجامع و شرکت های 
شــهرداری افزود: با حضور مدیران با ســابقه ای همچون دکتر شــکری امیدواریم 

وضعیت این اداره کل بهبود یابد و مشکلات گزارش حسابرسی مرتفع شود.
او همچنیــن بر ضرورت حضــور معاون مالی شــهرداری و اداره کل امور مالی در 
جلســات بررســی گزارش حسابرســی تأکید کرد و گفت: اداره کل امور مجامع به 
تنهایــی توانایــی رفع بندهای حسابرســی را نــدارد و معاونت مالــی، اقتصادی، 

برنامه ریزی و بودجه شهرداری باید همکاری کامل داشته باشند.
امانــی در توضیــح نمونــه ای از موارد تکــراری گزارش گفت کــه در گزارش های 
ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، بندهایی مربوط به پروژه های مشــارکتی وجود دارد که در 
حالی که پروژه ها آغاز نشــده اند، پیشــرفت فیزیکی صددرصد و ۸۵ درصدی برای 
آنها ثبت شــده است. این موضوع به هیچ وجه ناشــی از اشکالات شکلی نیست. 
به عنوان مثال، قراردادی مشارکتی میان سازمان سرمایه گذاری و بخش خصوصی 
منعقد شــده، اما هیچ اثری از پروژه در دفاتر منطقه یک ثبت نشده و اطلاعات لازم 

در اختیار حسابرس قرار نگرفته است.
همچنین ناصر امانی در بررســی گزارش حسابرسی منطقه دو شهرداری تهران در 
همان ســال ها نیز به نکاتی مشابه اشــاره کرد و از عدم ارائه اطلاعات دقیق درباره 

فهرست اموال شهرداری توسط شهردار منطقه انتقاد کرد.
حبیب کاشــانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه، درخصــوص بندهای تکلیفی 
منطقه دو اظهار داشت: شهرداری موظف به رعایت مفاد تبصره ۲ ماده ۷۸ قانون 
شهرداری ها مبنی بر ثبت سپرده امانت است که تاکنون این موضوع توسط منطقه 
گزارش نشــده و لازم اســت دلیل عدم واریز این مبالغ به کمیســیون بودجه ارائه 
شود. شهرداری باید گزارش دقیقی درباره تنخواه گردان، تعیین تکلیف اقلام راکد و 

سنواتی، صورت های ریز بدهی مؤدیان و امور مالیاتی ارائه کند.
کاشــانی همچنین بر ضرورت طراحی سیســتم کنترل های داخلــی جهت ثبت و 
پیگیری اسناد دریافتنی نکول شده، مدیریت مطالبات سنواتی، ارائه صورت های ریز 
دیون جهت پرداخت به مؤسسات حسابرسی و شفاف سازی انتخاب و اولویت بندی 

مالکین املاک معارض تأکید کرد.
وی بیــان داشــت: شــهرداری تهران موظــف به طراحــی سیســتم های کنترلی 
بــرای مدیریت موجــودی اجناس، کنتــرل مغایرت های احتمالی بــا واحد مالی و 
فراهم کردن امکان مشــاهده عینی اسناد مالکیت زمین و ساختمان ها جهت کنترل 

ثبت دارایی های ثابت است.
از دیگــر وظایف شــهرداری، پیگیری وضعیت دارایی های ثابــت در جریان، تدوین 
آیین نامــه مدون برای شناســایی و ثبت شــوارع متروکه و طراحی سیســتم مدون 
بهای تمام شــده برای کنترل پروژه ها بر اســاس درصد پیشرفت، جدول زمان بندی 

و برآوردهای ریالی است.
کاشانی در پایان افزود: شهرداری موظف به ارائه گزارش درباره پروژه های مشارکتی 
از جمله مجتمع تجاری اداری اقامتی و تفریحی میلاد (فاز ۲)، بیمارستان آتیه ۲ و 

سایر پروژه ها به کمیسیون برنامه و بودجه است.
در ادامه، مهدی صالحی، شــهردار منطقه ۲ تهران، درباره وضعیت گود برج میلاد 
توضیح داد: این گود ســال ها رها شده بود اما از سال ۹۹ اقدامات لازم برای جبران 
خسارت ها و مقاوم ســازی انجام شــد. محدوده به طور کامل در اختیار شهرداری 
برای جذب سرمایه گذاران قرار دارد. او افزود: خطر تهدیدکننده سالن جلسات برج 
میلاد رفع شده و اکنون این فضا به عنوان پارکینگ قابل بهره برداری است. پروژه در 
وضع موجود از مخاطره خارج شــده و به حداقل بهره برداری رسیده است، هرچند 

کاربری اصلی آن در آینده تعیین خواهد شد.
در نهایت، شورای شهر تهران با اکثریت آرا، بندهای تکلیفی مناطق ۱ و ۲ را تصویب 
و شــهرداری را ملزم کرد که ظرف یک ماه، کارگروه ویژه ای برای رســیدگی تشکیل 
دهــد. از تعیین تکلیف پروژه های راکد مانند «رامکو» و «میلاد»، تا تدوین سیســتم 
یکپارچه درآمدی، فهرستی ۲۴ بندی برای اصلاح ساختاری مالی شهرداری تدوین 

شد.
بــا این حــال، ابهام اصلی همچنان باقی  اســت: آیا این بندها همچون ســال های 
گذشــته، به سرنوشتی مشابه دچار خواهند شــد یا این بار راهی برای نجات اعتماد 

عمومی به  روی مدیریت شهری گشوده خواهد شد؟

نورا حســینی: چالــش حریم تهران جدی اســت. شــهردار تهران 
از حصارکشــی بخشــی از اراضی کشــاورزی توســط یک شرکت 
خودروســازی در حریــم پایتخت خبــر داده و جانشــین رئیس کل 
دادگستری استان تهران در شورای حفظ حقوق بیت المال در اراضی 
و منابع طبیعی نیز اعلام کرده که اراضی مورد اشاره، طبق تقسیمات 
کشوری، جزء شهرســتان قدس محسوب می شــوند و در محدوده 
اراضی شهر تهران قرار ندارند؛ بنابراین شهرداری تهران امکان ورود 
به موضــوع این اراضی را ندارد. در ســال های اخیر، موضوع حریم 
شــهر تهران به یکی از پیچیده ترین چالش های مدیریت شــهری و 
منطقه ای تبدیل شده است. با وجود تصویب «طرح راهبردی حریم» 
توسط شــورای عالی شهرسازی در ســال ۱۳۹۵ و ابلاغ آن در سال 
۱۴۰۲، اختلاف نظرها درخصوص اجرای این مصوبه ادامه دارد. مرز 
مســئولیت های شــهرداری تهران و فرمانداری های شهرستان های 
اطراف، به ویژه در حوزه هایی مانند ساخت وســاز، حفاظت از اراضی 
کشــاورزی و کنترل تغییر کاربری، شــفاف نیســت و همیــن ابهام، 
تصمیم گیری و اقــدام هماهنگ را با مانع مواجه کرده اســت. این 
وضعیت، نه تنها بهره برداری پایدار از منابع پیرامونی تهران را تهدید 
می کند، بلکه در حوزه های زیست محیطی، خدمات شهری و امنیتی 

نیز چالش زا شده است.
پس از هشــدارهای مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران 
درباره ساخت وسازهای غیرمجاز در حریم پایتخت و مشخص نبودن 
مســئولیت حفاظت از آن، شهردار تهران نیز در نشست خبری خود 
نســبت به این موضوع واکنش نشان داد. او با اشاره به سخنان وزیر 
راه و شهرسازی، تأکید کرد که «تنها شهری که حریم ندارد، پایتخت 
اســت». به گفته وی، در ســال ۱۳۷۱ حریم تهران حدود هزار و ۹۰۰ 
کیلومتر مربع بوده، درحالی که وسعت شهر ۷۰۰ کیلومتر مربع بوده 
است. در سال ۱۳۸۶، شــورای عالی شهرسازی، حریم تهران را پنج 

هزار و ۹۸۰ کیلومتر اعلام کرد.
شــهردار تهران توضیح داد که این عدد از ســوی شورای عالی 
به وزارت کشــور اعلام شــد و ســپس توسط وزارت کشــور تأیید و 
به اســتانداری تهران ابلاغ شــد، اما اســتانداری از ابلاغ رسمی آن 
خودداری کرد و همین موضوع زمینه ســاز بروز تناقضات متعددی 
شد. به گفته او ماحصل این تناقض ها و اشکالات، وضعیت پرابهام 
امروز اســت؛ بااین حال شهرداری همواره مسئولیت خود را نظارتی 
می دانسته و در نهایت، استاندار سابق در آذر ۱۴۰۲ این حریم را ابلاغ 
و وظایف مرتبط با آن را به شــهرداری تهران واگذار کرده اســت. او 
گفت حریم شهرهای اطراف تهران باید توسط دولت تعیین می شده، 
اما ۱۸ ســال است که این تعیین تکلیف انجام نشده و همین مسئله 
مشــکلات فراوانی را پدید آورده است. پس از تعیین تکلیف در سال 
۱۴۰۲، هزینه های سنگینی صرف شــد و بسیاری از آرای قلع و قمع 
اجرا شد. به منظور ساماندهی، قراردادهایی برای پایش های مستمر و 
تصویربرداری ماهواره ای با بهره گیری از هوش مصنوعی بسته شده 
و داده های آن در اختیار «حریم بان ها» قرار گرفته است. زاکانی افزود 
که نیروهای شهربان و حریم بان بین مناطق تقسیم شده اند تا اقدامات 
لازم انجام گیرد. او همچنین اعلام کرد که اخیرا اســتانداری نامه ای 
صادر و ابلاغیه سال ۱۴۰۲ را لغو کرده است؛ اقدامی که موجب آغاز 
ساخت وســازها از سوی شهرستان ها شــده است. او در جلسه ای با 
رئیس جمهور هشدار داده که اطراف تهران بی رویه در حال گسترش 
است و لکه های قرمز روی نقشه شکل گرفته است و تأکید کرده که 
نباید هیچ گونه مجوزی صادر شود. شهرداری به همراه وزارت کشور، 
استانداری و دســتگاه قضائی مکاتباتی انجام داده و اعلام کرده اند 
که ابلاغیه اخیر استانداری غیرقانونی است و منجر به زمین خواری 
خواهد شــد. شــهردار تهران همچنین از زمین خواری ۲۰۰ هکتاری 
توسط یک شرکت خودروسازی خبر داده و تأکید کرده که اجازه تکرار 
مــواردی مانند مرتضی گرد را نخواهند داد. با این حال، نهاد قضائی 
همچنان معتقد است این اراضی در محدوده جغرافیایی شهرستان 
قدس قرار دارند و شــهرداری تهران صلاحیــت ورود به موضوع را 

ندارد. به گفته تورک، جانشــین رئیس کل دادگستری استان تهران، 
همچنین استانداری در تاریخ ۱۷ بهمن ۱۴۰۳ طی نامه ای اعلام کرده 
که شــهرداری تهران حق دخالت در امور مربوط به شهرستان های 
مجاور را ندارد. طبق استعلام های اداره جهاد کشاورزی، هیچ تغییر 
کاربری در این اراضی صورت نگرفته و مســاحت آنها نیز ۲۰۰ هکتار 
نبوده، بلکه حدود ۱۰ هکتار است. با وجود این، مدیران شهری تهران 
همچنان نسبت به خطر تبدیل پایتخت به «شهری بی حریم» هشدار 
می دهند. حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران، با اشــاره به تصویب طــرح راهبردی حریم در ســال ۱۳۹۵ 
می گوید که این طرح در همان ســال به استانداری تهران ابلاغ شد، 
اما تا سال ۱۴۰۲ به اجرا درنیامد و در کشوی فرمانداری ها باقی ماند. 
ســرانجام در سال ۱۴۰۲ اســتاندار وقت آن را ابلاغ کرد و شش هزار 
کیلومتر مربع از اراضی پیرامون تهــران به عنوان حریم پایتخت به 
رســمیت شناخته شد. صارمی توضیح می دهد که پس از این ابلاغ، 
شهرداری تهران سازمانی ویژه برای مدیریت حریم تأسیس کرد و با 
همکاری معاونت عمرانی اســتانداری، تلاش شد نهادهای ذی نفع 
در قالــب مدیریت یکپارچه گرد هم آیند. اما در بهمن ۱۴۰۳، معاون 
سیاســی وزیر کشــور این ابلاغیه را لغو کرد؛ تصمیمی که به گفته 
وی، شــهرداری را از هرگونه اختیار در آن شــش هزار کیلومتر مربع 
محروم کرد. او هشــدار داده که در نبود مدیریت منسجم، حتی هزار 
و ۳۰۰ کیلومتــر مربع از اراضی که پیش تر در اختیار شــهرداری بود 
نیز در معرض تهدید قرار گرفته اســت. از دید او، پایتخت به شهری 
بدون حریم بدل شده و این شرایط، پیامدهایی همچون ساخت وساز 
غیرمجاز، تخریب محیط زیست و تشدید معضلات امنیتی، اجتماعی 
و اقتصــادی به همراه خواهد داشــت. او با اســتناد به رأی هیئت 
عمومی دیــوان عدالت اداری، تأکید کــرده که مرجع اصلی تعیین 
مرزهای حریم شــهر، شــورای عالی شهرسازی اســت و شهرداری 
همچنان مصوبه سال ۱۳۹۵ را ملاک قانونی خود می داند. صارمی 
در ادامه به جلسه شهردار تهران با رئیس جمهور و فرمانداران اشاره 
کرده و گفته است که رئیس جمهور پس از شنیدن توضیحات، دستور 
بررســی فوری دلایل لغو ابلاغیه را صادر کرده اســت. او با اشاره به 
تصاویــر هوایی از عملکرد موفق شــهرداری، هشــدار داده که لغو 
طرح راهبردی، نفس پایتخت را بند خواهد آورد و اگر امروز اقدامی 
صورت نگیرد، فردا با پدیده ای خطرناک تر از توسعه بی ضابطه مواجه 
خواهیم شد که دامنه آن سراسر کشور را دربر خواهد گرفت. احمد 
صادقی، عضو شورای شهر تهران نیز در صحن شورا به نابسامانی در 
حریم اشاره کرده و خطاب به ریاست جمهوری، وزیر کشور و استاندار 
تهران تأکید کرده است که اختلافات مدیریتی و نبود سیاست گذاری 

واحد، شهرداری تهران و شهرستان های اطراف را دچار اختلاف کرده 
است. به گفته او، بی نظمی در برنامه ریزی شهری و کاهش کارآمدی 
مدیریت، می تواند تبعاتی جبران ناپذیر برای تهران و شهرهای اطراف 

داشته باشد.
او با هشدار درباره پیامدهای لغو مدیریت یکپارچه، اعلام کرده که 
زمین خواران و سودجویان با سوءاستفاده از وضعیت فعلی، به تغییر 
کاربری اراضی و ساخت وسازهای غیرقانونی پرداخته اند. به گفته او، 
برخی مناطق حاشیه ای که نقش کمربند حفاظتی شهر را دارند، در 
معرض تخریب قرار گرفته اند و این موضوع منجر به کاهش فضای 
ســبز، تشــدید آلودگی هوا و ازبین رفتن اکوسیستم طبیعی منطقه 
شده اســت. صادقی همچنین هشــدار داده که توسعه بی ضابطه 
باعث افزایش جمعیت در مناطقی می شود که فاقد زیرساخت های 
مناسب هستند و این فشار مضاعفی بر خدمات شهری وارد می کند. 
ساخت وســاز غیرقانونــی و تخریب اراضی زراعــی نه تنها موجب 
کاهش ارزش زمین و اتلاف ســرمایه ملی می شود، بلکه در نهایت 
به زیان رفاه عمومی در تهران و مناطق اطراف منتهی خواهد شــد. 
او در ادامــه تأکید کرده که تصمیم اخیر، شــهرداری را از صیانت از 
حریم محروم کرده و به اعتقاد او، هیچ نهادی جز شهرداری توانایی 
و زیرســاخت لازم برای حفاظت از حریم پایتخت را ندارد. صادقی 
خواســتار چاره اندیشی فوری شــده و از رئیس جمهور، وزیر کشور و 
استاندار خواســته اســت که با بازگرداندن مدیریت یکپارچه حریم 
به شــهرداری، از گســترش تخلفات جلوگیری کنند. پرویز سروری، 
نایب رئیس شورای شهر تهران نیز یادآوری کرده که در دوره استاندار 
قبلــی، موضوع حریم به صورت یکپارچه در اختیار شــهرداری قرار 
داشت و نظارت مناسبی انجام می شد، اما در دوره جدید این مصوبه 
لغو شده و به گفته او، همین مسئله عامل بروز نوعی هرج ومرج در 
حریم شهر شده است. ســروری اعلام کرده که شهرداری و شورای 
شهر به شدت پیگیر بازگرداندن مدیریت حریم هستند؛ چراکه در غیر 

این  صورت، ازبین  رفتن کامل حریم شهر اجتناب ناپذیر خواهد بود.
چالش حریم تهران، در میانه مرزهای گنگ مدیریتی و کشاکش 
اداری، هنوز بی پاسخ مانده است. روایت های متضاد، از حصارکشی 
یک شــرکت صنعتی تا لغو ابلاغیه ای که قرار بود حریم پایتخت را 
سروسامان دهد، گویای این واقعیت است که سازوکار تصمیم گیری 
در این حوزه همچنان فاقد انسجام است. اگرچه برخی تلاش ها در 
شهرداری تهران برای ساماندهی این وضعیت آغاز شده، اما فقدان 
هماهنگی میان نهادهای مختلف، نه فقط اجرای طرح های مصوب 
را دشوار کرده، بلکه پرسش هایی جدی درباره آینده اراضی پیرامونی 

تهران ایجاد کرده است.

هشدار مدیران شهری پایتخت؛ تهران در آستانه فروریختن مرزهای حریم

پایتخت بی حصار
خبر گزارش خبری

شهرشهر

  شــرق:  شــهردار تهران اخیرا اعلام کرد قصد دارد در بخش آزادشده پادگان ۰۶ (که به عنوان پارک 
ارتش شــناخته می شود) دانشگاه تربیت معلم بسازد؛ زمینی که پیش تر قرار بود به بوستان عمومی 
تبدیل شــود. این تصمیم بار دیگر نگرانی های کارشناســان و شــهروندان را درباره ساخت وســاز در 
فضاهای ســبز عمومی تهران برانگیخته اســت. برخی از کارشناسان نسبت به تخریب فضای سبز و 
جایگزینی آن با پروژه های آموزشــی هشــدار داده اند. این نگرانی ها در شــرایطی شدت گرفت که در 
جلســه رئیس جمهور با شهرداران کلان شــهرها، مسعود پزشکیان از شــهرداران برای همکاری در 
نهضت مدرسه ســازی دعوت کرد و شهردار تهران نخستین داوطلب این طرح بود. رئیس جمهور در 
این نشســت بر ارتقای کیفیت و کمیت فضاهای آموزشی تأکید کرد و خواستار مشارکت شهرداری ها 
و خیرین برای ســاخت مدارس مجهز به فناوری های نوین و سیســتم های بهینه مصرف انرژی شد. 
شــهردار تهران، علیرضا زاکانی، در همین جلســه اعلام کرد که با توجه به فرســودگی بخش عمده 
مدارس تهران و کمبود کلاس در مناطق مختلف، شــهرداری متعهد شده است ساخت ۱۲۰ مدرسه 
را در دســتور کار قرار دهد و برای تحقق این هدف، لایحه ای به شــورا ارائه خواهد داد. او تأکید کرد 
۸۰ مجتمع آموزشــی با امکانات ورزشــی و رفاهی احداث خواهد شد و این پروژه با همکاری وزارت 
آموزش  و پرورش، خیرین و مولدسازی املاک آموزش  و پرورش پیش خواهد رفت. مسعود پزشکیان 
در این نشســت گفته بود: شــهرداری ها می توانند در نهضت مدرسه ســازی به کمک دولت بیایند تا 
مدارسی باکیفیت بسازیم. در ساخت این مدارس باید در انتخاب مکان آنها هم دقت شود. این مدارس 
همچنین باید به فناوری های نوین تجهیز شــوند. سیســتم ســرمایش و گرمایش مدارس هم باید به 
گونه ای طراحی و اجرا شــود که دانش آموزان در ضمن استفاده از آن، یاد بگیرند چگونه در مصرف 
انرژی صرفه جویی کنند. شــهردار تهران در نشســت خبری این هفته خود توضیحات بیشتری درباره 
ســاخت مدرســه در تهران داد و گفت:  در این جلسه بنا شد ۸۰ مجتمع به عنوان مقدمه کار ساخته 
شود که عدد فوق العاده بالایی است، اما به آن قانع نیستیم. ۵۶ نقطه در پنج منطقه لکه گذاری شد 
و ۱۵ نقطه در منطقه ۲۲ نیز اضافه خواهد شــد. هدف این است که ساخت آنها سریع تر انجام شود. 
در شهرک هایی که بیش از ۲۰۰ خانوار دارند، باید مدرسه ساخته شود. در گذشته چنین تکلیفی نبود. 
بنابراین شــهرک هایی هستند که بیش از هزار نفر جمعیت دارند اما مدرسه ندارند. ما در شهرک های 
الگو با قاعده عمل می کنیم و شــرایط مثل قبل نیســت. بر اساس لایحه ای که به شورا می دهیم، ۸۰ 
مجتمع آموزشی برای ارائه خدمت به دانش آموزان و معلمان احداث می شود. او ادامه داد: یک لکه 
زمین هفت هکتاری در پادگان ۰۶ داریم که هیچ درختی هم در این لکه نیست. تصمیم ما این است 
که مرکز تربیت معلم در این لکه احداث شــود. یک لکه سه هکتاری نیز که میدان صبحگاه بوده به 
مدرسه تیزهوشان تبدیل خواهد شد. امکانات ورزشی، رفاهی و دیگر امکانات در ۸۰ مجتمع آموزشی 
ما پیش بینی خواهد شــد. ما به این قانع نیستیم و به نوسازی تمام مدارس فکر می کنیم و معتقدیم 
وزارت آموزش و پرورش با کمک شــهرداری ها می تواند این اقدام را انجام دهد. در جلسه هفته قبل 
رئیس جمهور با شهردار ۱۹ کلان شهر قرار شد که پیشنهادات در این زمینه سریع تر ارائه شود. زاکانی 

افزود: اگر این زمین هفت هکتاری در پادگان ۰۶ به مرکز تربیت معلم تبدیل شــود، توســعه عدالت 
شهری محقق خواهد شد. حضور شــهرداری در کنار وزارت آموزش  و پرورش می تواند ظرفیت های 
بالقوه را به ظرفیت های بالفعل تبدیل کند. این نخســتین بار نیست که شهردار تهران از برنامه هایی 
که برای بوستان های تهران دارد سخن می گوید . او در زمان ارائه اولین بودجه مدیریت شهری ششم 
در دی ماه ۱۴۰۰ اعلام کرد قصد دارد در صد بوستان تهران مسجد و کلانتری بسازد. همان زمان ناصر 
امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران، درباره این بخش از سخنان شهردار تهران 
گفت: درباره ساخت وساز در بوستان ها دل نگرانی داریم؛ چه بخواهد در آن مسجد ساخته شود و چه 
موارد دیگری. پارک باید یک محیط باز و بدون حصار باشــد که همه مردم در آن امکان تردد داشــته 
باشند. شورا به شدت روی ساخت وساز در پارک ها حساسیت دارد و یکی، دو بار هم که آقای شهردار 
ایــن نکته را در جلســات مطرح کردند، آقای چمران تذکر دادند که حتمــا باید چارچوب هایی که ما 
درباره پارک ها داریم [از جمله اجتناب از هرگونه ساخت وســاز جدید] لحاظ شــود. اشاره چمران به 
مصوبه مهر ۹۱ شــورای شهر تهران است. آن زمان که ساخت وســاز و حتی فروش پارک پردیسان و 
قطع و جابه جایی درختان شــهران سوژه داغ رســانه های شهری بود و شورای شهر سوم ممنوعیت 
احداث ابنیه در عرصه بوســتان ها و فضا های ســبز شــهر تهران و حریم را تصویب کرد. با وجود این 
مصوبه، شــهرداری تهران تأکید زیادی به اســتفاده از فضای پارک های تهران برای ساخت وساز های 
غیرقانونی دارد. سال ۱۴۰۱ ناصر قفلی، رئیس جامعه خیرین مدرسه ساز کشور، در همایش روز جهانی 
معلولان به مشکلات ساخت مدرسه برای افراد دارای معلولیت اشاره کرد و گفت: با زاکانی شهردار 
تهران مشکلات خود را مطرح کردیم. او گفت  ۱۶۵ پارک را برای ساخت مجتمع های آموزشی فراهم 
می کند، اما چنین چیزی محقق نشــد. پیشنهاد دادیم در هر منطقه شهری، یک فضای مناسب برای 
ساخت مدرسه در نظر گرفته شود که  وقتی مدیر عمل نمی کند، موجب ناامیدی می شود. مدتی بعد 
هم علیرضا کریمیان، مدیرکل آموزش و پرورش شــهر تهران، به صحن شورای شهر تهران آمد و در 
ســخنانش اشاره کرد که شــهردار تهران اعلام آمادگی کرده در برخی از فضا های سبز و بوستان های 
تهران بعد از سنجیدن جوانب و کار کارشناسی، مدرسه احداث شود. علیرضا زاکانی، شهردار تهران، 
در یکی از نشست های خبری اش هم اعلام کرد که حدود ۴۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه مشارکتی در 
شهرداری تهران تعریف شده که بخشی از آنها ساخت هفت تا هشت هتل پنج تا هفت ستاره است؛ 
پروژه هایی که قرار اســت با شریک ساخته شــوند. این هتل ها هم قرار است در بوستان های جنگلی 
برقرار باشــند، هم در نقاط دیگر پایتخت. او نخســتین بار در زمان ارائه بودجه ســال ۱۴۰۱ از ساخت 
این هتل ها در بوســتان های جنگلی خبر داده بود. در نهایت، موضوع ساخت وساز در فضاهای سبز و 
بوســتان های تهران، به ویژه در راستای تأمین فضاهای آموزشی، با چالش ها و دغدغه های متعددی 
همراه اســت. از یک سو، نیاز مبرم به نوســازی و توسعه مدارس و بهبود زیرساخت های آموزشی در 
پایتخت واضح و قابل فهم اســت. از ســوی دیگر، حفظ و نگهداری فضاهای سبز عمومی که نقش 
مهمی در کیفیت زندگی شهری و سلامت روحی و جسمی شهروندان دارد، نیز اهمیت فراوانی دارد.

شهردار تهران از ساخت دانشکده تربیت معلم در بوستان ارتش خبر داد
نهضت مدرسه سازی در لکه های سبز پایتخت

گزارش  حسابرسی یا آلبوم تکرار 


